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یک بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون گفت: 
در حال حاضر اکثریت فیلمنامه ها مشکل داستان 
و قصه دارند، از نظر من سینمای موفق سینمای 
قصه گوست، سینمایی که داستان داشته باشد 
و بتواند با جامعه خود ارتباط برقرار کند. عنایت 
بخشی در مورد فعالیت خود بیان داشت: در حال 
حاضر فیلمنامه های متفاوتی پیشنهاد شده اما 
باید آنها را بررسی کنم، واقعیت امر برایم بسیار 
مهم است که داستان اثر چیست. اگر اثری باشد 
که حرفش را دوست نداشته باشم آن را قبول 
نمی کنم. وی ادامه داد: در حال حاضر اکثریت 
فیلمنامه ها مشکل داستان و قصه دارند، از نظر 
من سینمای موفق سینمای قصه گوست. اکثریت 
فیلمنامه های امروز براساس کاراکترها نوشته 
می شود، اینطور نیست که اول داستانی باشد و 
براساس آن بازیگران انتخاب شوند. بازیگر سریال 
»ولایت عشق« در همین رابطه تاکیدکرد: به طور 
کلی در اکثریت فیلمنامه ها نقش های مکمل 
به راحتی کنار گذاشته می شوند، نقش های فرعی و 
مکمل کمرنگ بوده و نیازمند بازیگر ماهر نیستند، 
زیرا تاثیری در قصه ندارند و به راحتی می توان آنها را 
حذف کرد. »بخشی« عدم پرداخت به کاراکترهای 

مکمل را ناشیانه خواند و اضافه کرد: آنچه باید در 
فیلمنامه به آن توجه شود نقش های مکمل و فرعی 
است زیرا این کاراکترها هستند که شخصیت های 
اصلی را شکل می دهند، شخصیت اصلی در برخورد 
با کاراکترهای فرعی هویت پیدا می کند، به همین 
دلیل وقتی در سینمای امروز کاراکترهای فرعی 
کمرنگ می شوند، پرداخت کاراکترهای اصلی 
هم دچار ایراد می شود. وی گفت: متاسفانه طی 
سال های گذشته به بازیگران پیشکسوت اهمیت 
چندانی داده نمی شود، بسیاری از آثار نقش هایی 
دارند که می توانند از بازیگران خوب پیشکسوت 

استفاده کنند اما تا حدی این نقش ها کم و کوچک 
می شوند که بازیگران پیشکسوت تمایلی برای 
حضور در آنها ندارند. بخشی درباره وضعیت امروز 
سینما تاکیدکرد: سینمای امروز تغییرات فراوانی 
کرده است، سینمای بعداز کرونا باید تغییر کند، 
زیرا مخاطب هم تغییر کرده است، مخاطبی که دو 
سال از همه خصایل فردی و عادت های روزانه اش 
دور شده طبیعتا خواسته هایش هم تغییر کرده است 
و نمی توان با ساخت آثاری مثل فیلم های پیش از 
کرونا آنها را جذب کرد. وی افزود: از سویی به نظر من 
گران شدن بلیت سینما اشتباه است، هرچند شاید 
قیمت بلیت چندان گران نشده باشد اما اتفاقا امروز 
باید با روش های مختلف مخاطب را به سالن سینما 
بازگردانند نه اینکه با گران کردن بلیت همان تعداد 
مخاطب را هم از دست داد. بخشی راهکار بهبود 
وضعیت سینما را تولید آثار داستان محور توصیف 
و خاطرنشان کرد: سینمای امروز ما نیازمند قصه و 
مهمتر از آن قهرمان است، مخاطب ایرانی سینمای 
قهرمان محور دوست دارد، سال هاست که در 
آثارمان خبری از قهرمانان نیست، اکثر کاراکترها 
خلافکار هستند که به هیچ وجه الگوی خوبی برای 

نسل جوان نیستند.

وحید اسلامی 
حسینقاسمیجامی:درگذشت

برای رفع افسردگی کرونا، فیلم ساختم
حسین قاسمی جامی بیان کرد: فیلم سینمایی »پسران 
دریا« را برای رفع افسردگی در دوران کرونا ساخته اند و انتظار 
فروش بالا در گیشه از آن نداشته اند. قاسمی جامی یکی از 
کارگردانان فیلم سینمایی »پسران دریا« درباره شرایط اکران 
این فیلم سینمایی گفت: فیلم »پسران دریا« از لحاظ ساختار، 
موضوع و قصه فیلم خاصی است و اینگونه نیست که فکر 
کنیم در رقابت گیشه می تواند فیلم پیروزی باشد. این توقع 
از فیلم توقع نادرستی است. به شخصه از ابتدا هم این انتظار 
را نداشتم که این فیلم در گیشه فروش خوبی داشته باشد. 
بالاخره این فیلم، فیلم خاصی است که مخاطب خاص خود 
را هم دارد. شرایط حاکم بر سینما هم در وضعیت اکران فیلم 
مزید برعلت شده است. وی ادامه داد: ما تلاش کردیم فیلم 
شریفی بسازیم که خوب دیده شود اما واقعیت این است که 
این اتفاق هم برای فیلم نیفتاد و فیلم در چنبره شرایط پخش 
در سینما قرار گرفت. قاسمی جامی درباره اینکه فیلم »پسران 
دریا« طی هفته اول اکران خود کمتر از ۶۰۰ مخاطب داشته 
است، ادامه داد: بالاخره از منظر گیشه این فیلم واجد برخی 
ویژگی ها نیست. تنها بازیگران مطرح فیلم ما افشین هاشمی 
و مونا فرجاد بودند و باقی بازیگران که اتفاقا نقش های اصلی را 
هم ایفا می کنند، بازیگرانی نوجوان هستند. با این وجود فکر 
می کنم فیلم به اندازه خرج و تلاشی که برای آن کرده ایم، در 
حال دیده شدن است. وی افزود: علاوه بر این، فیلم اپیزودیک 
در سینمای ایران، به ویژه به این شکل که داستان هایی کاملا 
مجزا از هم داشته باشد، مخاطبان خاص خود را دارد. زمانی که 
شروع به ساخت این فیلم کردیم، در دوره کرونا بودیم و 
می خواستیم برای رهایی از افسردگی ناشی از کرونا، فیلمی را 
بسازیم تا با یک گروه جمع وجور یک کار دلی کرده باشیم. این 
نکته را درباره اپیزود اول می گویم که خودم کارگردانی کردم 
و خیلی در اپیزود دوم که افشین هاشمی آن را کارگردانی 
کرده است، دخالتی نداشته ام. در همین اندازه هم از کار 
راضی هستم. حداقل آنهایی که این فیلم را برای تماشا 
انتخاب کرده اند، از آن راضی بوده اند. ما فیلمی به نیت گیشه 
نساخته بودیم که حالا به دلیل نفروختن آن ناراحت باشیم. این 
فیلمساز ادامه داد: بالاخره این فیلم دیده می شود و بر مخاطب 
خود هم تاثیرش را می گذارد. در عین اینکه می دانیم فیلم در 
چنبره شرایط پخش و شرایط اقتصادی مردم هم قرار دارد. 
قاسمی جامی توضیح داد: یکی از روزهایی که در اوج فراگیری 
کرونا بودیم، با افشین هاشمی صحبت می کردیم و احساس 
دلتنگی نسبت به صحنه و کار داشتیم. شخصا اپیزودی را که 
کارگردانی کرده ام بسیار دوست دارم چرا که بدون هیچ نقشه 
از پیش تعیین شده ای سراغ ساخت آن رفتیم و فکر می کنم 
حسی که امروز در فیلم وجود دارد، وام گرفته از حسی است 
که آن روزها خودمان داشتیم. حسی که برآمده از عشق ما به 
سینما بود و همین مساله هم در شکل گیری فضای کلی فیلم 

بسیار به ما کمک کرد. 

جایزه »ابوالحسن 
نجفی« فراخوان داد

عنایتبخشی:

فیلمنامه ها نیازمند تغییر اساسی هستند

بیـــن المـــلل

ارتش آمریکا، »کریستوفر.کاولی« را به عنوان رئیس ستاد 
فرماندهی اروپایی ایالات متحده و همچنین فرمانده عالی 
ائتلاف نظامی ناتو در اروپا منصوب نمود. به گزارش مهر به 
نقل از فاکس نیوز، پس از برگزاری نشست سران کشورهای 
عضو ناتو در شهر مادرید پایتخت اسپانیا و همزمان با ارسال 
تسلیحات بیشتر توسط واشنگتن و متحدان غربی اش به 
کی یف در بحبوحه پیشروی های روسیه در شرق و جنوب 
اوکراین، فرمانده جدید ائتلاف نظامی ناتو در اروپا معرفی 
شد. در مراسم تودیع و معارفه فرمانده جدید و پیشین در 
مقر ستاد فرماندهی اروپایی ارتش آمریکا )EUCOM( در 
شهر »اشتوتگارت« در آلمان، »کریستوفرکاولی« ژنرال 
چهار ستاره آمریکایی همزمان به عنوان فرمانده بخش 

مذکور و فرماندهی عالی ائتلاف نظامی ناتو در اروپا سوگند 
یاد کرد. ژنرال »مارک میلی« رئیس ستاد مشترک ارتش 
آمریکا در مراسم معارفه کاولی گفت: کریس اروپا را بهتر از 
هر افسر دیگر در حال خدمت می شناسد. کریس به معنای 
واقعی کلمه برای رهبری EUCOM ساخته شده است. 
»لوید آستین« وزیر دفاع آمریکا نیز از ژنرال »تاد ولترز« 
فرمانده پیشین که در ماه های پس از آغاز عملیات نظامی 
روسیه در اوکراین در 24 فوریه )5 اسفند سال گذشته( بر 
تحولات ناتو نظارت داشت، تشکر کرد. آستین بیان دااشت: 
معتقدم که نسل های آینده به گذشته و اینکه چگونه همه 
ما در این لحظه مهم به آرمان آزادی خدمت می کنیم، نگاه 
خواهند کرد. همه آنها از مقاومت و شجاعت مردم اوکراین 

الهام می گیرند. مارک میلی همچنین با اشاره به اینکه 
کاولی در پایگاه آمریکا در ایتالیا به دنیا آمده و در دانشگاه 
پرینستون تحصیل کرده است، گفت: او در اروپا بزرگ شده 
است و در سراسر این قاره زندگی کرده است و به زبان های 
فرانسوی، روسی و ایتالیایی مسلط است و با اسپانیایی و 
پرتغالی نیز آشنایی دارد. او همچنین می تواند لهستانی 
و اوکراینی را نیز بفهمد که همه اینها به او این امکان را 
می دهد که مستقیما با نیمی از جمعیت اروپا ارتباط برقرار 
کند. خبر انتصاب فرمانده جدید ناتو در اروپا درحالی است 
که اجلاس سران ناتو شدیدا بر موضوع اوکراین متمرکز بود 
و در سند راهبردی این ائتلاف نظامی که در نشست یادشده 
به روزرسانی شد، روسیه به عنوان یک تهدید معرفی شد. 
همچنین مساله عضویت فنلاند و سوئد به ناتو نیز از جمله 
مسائل عمده مطرح شده در این نشست بود که طبق اعلام 
دبیرکل ناتو این دو کشور قرار است در هفته جاری به طور 

رسمی به این ائتلاف بپیوندند.

دربحبوحهتنشهاباروسیه

فرمانده جدید ناتو در اروپا مشخص شد

سخنگوی وزارت امورخارجه چین گفت: ژاپن صرفا 
سخنان قدیمی خود را در اجلاس سران کشورهای عضو 
سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( در مادرید اسپانیا 
تکرار کرد. به گزارش ایرنا، »ژائولیجیان« این اظهارات را 
در واکنش به سخنان »فومیو کیشیدا«، نخست وزیر ژاپن 
در اجلاس ناتو مبنی بر اینکه امنیت در اروپا را نمی توان از 
امنیت در هند – پاسیفیک جدا کرد، بیان کرد. سخنگوی 

وزارت امورخارجه چین تصریح کرد ژاپن در واقع به دنبال 
بهانه هایی برای توجیه ساختار نظامی خود است. وی 
خاطرنشان کرد: ژاپن قبل از صحبت در مورد سرنوشت 
آسیای شرقی ابتدا باید به این فکر کند که در گذشته چه 
اتفاقی برای آسیای شرقی افتاده است. اگر ژاپن واقعا امیدوار 
است که شاهد برقراری صلح و ثبات در شرق آسیا باشد باید 
به طور جدی تاریخ تجاوز نظامی گری خود را منعکس کند 

و به جای ایجاد مشکل از تاریخ درس بگیرد.« وی ادامه داد: 
ژاپن می گوید از ورود بیشتر ناتو به منطقه هند و پاسیفیک 
استقبال می کند. به نظر می رسد ژاپن قصد دارد تا حمله 
ناتو را به آسیا- پاسیفیک را هدایت کند. در اجلاس ناتو، 
نخست وزیر ژاپن با تکرار نگرانی ها در مورد تلاش ها برای 
تغییر وضع موجود از طریق زور در دریای چین جنوبی و 
شرقی، گفت مشتاقانه منتظر ملاقات با ینس استولتنبرگ، 
دبیرکل ناتو در ژاپن است. کیشیدا همچنین خواستار 
بازنگری یک سند مرتبط به سال 2۰۱4 شد که ۹ زمینه 
همکاری بین ژاپن و ناتو مانند دفاع سایبری و امنیت دریایی 

را مشخص می کند. 

سخنگویوزارتخارجهچین:

ژاپن از تاریخ درس بگیرد

وزارتدفاعروسیه:
به مناطق مسکونی حمله نکردیم

وزارت دفاع روسیه ضمن رد ادعاها درباره حملات 
روسیه به مناطق مسکونی در اوکراین، اعلام کرد: 
اوکراینی ها برای مقصر جلوه دادن مسکو در این 
زمینه اقدام به صحنه سازی می کنند. به گزارش مهر، 
رسانه های غربی مدعی شدند که روسیه در روز جمعه 
اقدام به انجام حملات هوایی به مناطق مسکونی در 
نزدیکی شهر بندری »اودسا« در جنوب غربی اوکراین 
نموده که در پی آن دستکم 2۱ نفر کشته شده اند. 
خبرگزاری آسوشیتدپرس در رابطه با این حمله ادعایی 
گزارش داد که ویدئوهای منتشر شده از این حمله که 
زمان آن اوایل صبح روز جمعه است، ویرانه های سوخته 
ساختمان ها در شهر کوچک »سرهیوکا« در حدود 5۰ 
کیلومتری اودسا را نشان می دهد. دفتر رئیس جمهور 
اوکراین نیز اعلام کرد که هواپیماهای جنگی روسیه 
سه فروند موشک شلیک کردند که به یک ساختمان 
مسکونی و یک اردوگاه اصابت کرده اند. آسوشیتدپرس 
در ادامه افزود که مقامات اوکراینی در این باره اعلام 
کرده اند که این حمله به عنوان نوعی جبران کردن اقدام 
روز پنجشنبه ارتش روسیه مبنی بر تخلیه نیروهای خود 
از جزیره مار است. این در حالی است که خبرگزاری تاس 
به نقل از وزارت دفاع روسیه اعلام کرد دولت کی یف در 
حال آماده سازی یک اقدام تحریک آمیز در اودساست 
تا نیروهای روسیه را به کشتار غیرنظامیان و تخریب 
زیرساخت های غیرنظامی با مهمات ممنوعه خوشه ای 
متهم کند. طبق گفته ژنرال »میخائیل میزینتسف« 
رئیس مرکز کنترل دفاع روسیه، مقامات اودسا قصد 
دارند یک صحنه سازیِ آسیب به یک محل غیرنظامی 

را ترتیب دهند. 
 بههیچمرکزخریدیحملهنشده

وی افزود: ما پیشاپیش به جامعه بین المللی و 
سازمان های بین المللی هشدار می دهیم که گزارش های 
جعلی در مورد ادعای »جنایت های روسیه« که توسط 
مقامات کی یف و با حمایت ناظران غربی ساخته و 
پرداخته شده اند، به طور گسترده در رسانه ها منتشر 
خواهند شد. مقامات اوکراینی پیش تر نیز روسیه 
را به حمله به یک مرکز خرید شلوغ در مرکز شهر 
»کرمنچوک« متهم کرده بودند که به گفته »ولودیمیر 
زلنسکی« در حمله مذکور حداقل ۱۸ نفر کشته و 
۳۰ نفر زخمی شدند. »دیمیتری پولیانسکی« معاون 
نماینده روسیه در سازمان ملل در همین رابطه گفته 
بود که روسیه به هیچ مرکز خریدی در شهر کرمنچوک 
حمله نکرده است، بلکه موشک های نقطه زن روسیه 
آشیانه های تسلیحات و مهماتی را که از آمریکا و اروپا 
برای نظامیان اوکراینی در دونباس تامین شده و در 
کارخانه ساخت ماشین آلات راهسازی در این شهر 

نگهداری می شد، هدف قرار دادند.

گـــــزارش
موج پنجم کرونا در کمین انگلیس

مرکز آمار ملی انگلیس اعلام کرد که موارد ابتلا به کرونا 
در این کشور در عرض یک هفته گذشته ۳۰ درصد افزایش 
یافته است و ادامه این روند کارشناسان را نسبت به شیوع 
موج پنجم کرونا در فصل تابستان نگران کرده است. طبق 
آمار منتشرشده در حال حاضر یک نفر از هر ۳۰ انگلیسی 
به کرونا مبتلاست. تست کرونا بالغ بر 2.۳ میلیون نفر در 
هفته گذشته مثبت اعلام شده که در قیاس با هفته پیش 
۶۰۰ هزار مورد بیشتر است. »سارا کرافت« کارشناس 
کووید مرکز آمار ملی انگلیس در این باره می گوید: در 
سراسر کشور شاهد افزایش آمار ابتلا به کرونا بوده ایم که 
احتمالا ناشی از رشد سویه های جدید اومیکرون است. وی 
افزود: این افزایش در تمام سنین و مناطق انگلستان دیده 
می شود. این درحالیست که تعداد بیماران مبتلا به کرونا 
در بیمارستان ها نیز از ۶ هزار و 4۰۱ نفر در هفته پیش به 
۸ هزار و ۹2۸ نفر افزایش یافته است. گقته می شود که 
افزایش آمار مبتلایان احتمالاً ناشی از شیوع انواع جدیدتر 
سویه اومیکرون موسوم به BA. 4 و BA. 5 است. تحقیقات 
اولیه نشان می دهد که انواع BA. 4 و BA. 5 درجه ای از 
فرار ایمنی دارند. پروفسور تیم اسپکتور از پژوهشکده 
ZOE پیش بینی کرده است که در ماه های آینده آمار ابتلا 
به کرونا به 25۰ هزار مورد در روز خواهد رسید. وی با بیان 
این مطلب نتیجه گرفت که انگلیس در آستانه موج پنجم 
کرونا قرار دارد. کارشناسان نگرانند که افزایش موارد ابتلا، 
فشار تازه ای را بر مراکز بهداشتی این کشور وارد کرده و 
منجر به افزایش آمار بستری کودکان در بیمارستان ها 
شود. این درحالیست که دولت انگلیس چهارماه پیش 
تمام محدودیت های کرونایی را که طبق یک برآورد 
اولیه 25۱ میلیارد پوند به اقتصاد کشور زیان زد، لغو کرد. 
براساس اعلام وزارت بهداشت انگلیس آزمایش رایگان 
کرونا برای عموم از روز جمعه )۱2 فروردین( متوقف و به 
افرادی که دارای علائم کرونایی هستند صرفا توصیه شده 
در خانه بمانند و از تماس با افراد دیگر خودداری کنند تا 
بهبود یابند. گفته می شود که آزمایش رایگان کرونا در کنار 
محدودیت های ناشی از این بیماری، بالغ بر ۱5.۷ میلیارد 
پوند برای دولت هزینه داشته است. دکتر استفان گریفین، 
دانشیار دانشکده پزشکی دانشگاه لیدز انگلیس معتقد است 
که این کشور در مهار شیوع موج جدید کرونا ناتوان خواهد 
بود. وی پیش بینی کرد که مدارس دوباره به منبع شیوع 

کرونا تبدیل خواهند شد.

عبدالحمیدالدبیبه:

»لیبی« راهی جز برگزاری انتخابات ندارد
کوتــــاه

پس از یورش شهروندان لیبیایی به ساختمان پارلمان در 
شهر طبرق، نخست وزیر دولت وحدت ملی لیبی اعلام کرد 
که از معترضان در این کشور حمایت می کند. به گزارش 
ایسنا، به نقل از سایت شبکه خبری روسیا الیوم، عبدالحمید 
الدبیبه، نخست وزیر دولت وحدت ملی لیبی که اخیرا دوران 
دولتش به سر رسید، در صفحه کاربری خود در توئیتر 
نوشت: همه بخش ها و موسسات از جمله دولت باید برکنار 
شوند و راهی جز برگزاری انتخابات وجود ندارد. عبدالحمید 
الدبیبه همچنین تصریح کرد: من به معترضان در سرتاسر 
لبنان می پیوندم و از آنها حمایت می کنم. نخست وزیر دولت 
وحدت ملی لیبی اظهارداشت: مردم لیبی طرف هایی که 
مانع برگزاری انتخاب می شوند را می شناسند، آنها همان 
کسانی هستند که مانع بودجه و همچنین تعطیلی نفت 
شده اند که این امر سهم به سزایی در وخامت اوضاع معیشتی 
داشته است. این اظهارات عبدالحمید الدبیبه پس از یورش 
معترضان به ساختمان پارلمان شهر طبرق واقع در شرق 

لیبی ایراد شد و همزمان شهروندان لیبیایی بزرگ ترین 
تظاهرات از سال ها پیش را در طرابلس واقع در غرب این 
کشور برپا کردند. روز جمعه شهروندان لیبیایی معترض به 
مقر پارلمان شهر طبرق واقع در شرق این کشور یورش برده 
و اعتراض خود را نسبت به وخامت اوضاع معیشتی و بحران 

سیاسی اعلام کردند. این تظاهرات در ادامه به پایتخت لیبی 
و تعدادی از شهرهای اصلی این کشور کشیده شد. آنها 
خواستار انحلال بخش های سیاسی کنونی و برگزاری فوری 
انتخابات ریاست جمهوری و پارلمانی در این کشور شدند. 
تلاش ها برای برگزاری انتخابات پارلمانی و ریاست جمهوری، 
به عنوان بخشی از روند صلح پس از آتش بس در جنگ داخلی 
لیبی در سال 2۰2۰ که برای دسامبر 2۰2۱ برنامه ریزی 
شده بود، در آخرین لحظه به دلیل اختلاف بر سر چارچوب 
قانون انتخابات شکست خورد. جناح های رقیب لیبی از آن 
زمان بر سر چگونگی ادامه روند سیاسی و اینکه چه کسی تا 
زمان انتخابات بر کشور حکومت خواهد کرد، باهم اختلاف 
داشتند. پارلمان شرق لیبی )طبرق( در ماه دسامبر اعلام کرد 
که دولت عبدالحمید الدبیبه، نخست وزیر منقضی شده است 
و نقشه راه جدیدی را اعلام کرد و فتحی پاشاغا را به جای او 
منصوب کرد. اما الدبیبه این اقدام پارلمان را رد و از واگذاری 

قدرت خودداری کرد.

فراخوان ششمین دوره  جایزه و نشان 
»ابوالحسن نجفی« منتشر شد. به منظور 
پاسداشت یاد ابوالحسن نجفی در عرصه  
ترجمه و تشویق مترجمان در اعتلای 
زبان فارسی، مرکز فرهنگی شهرکتاب 
مراسم ششمین دوره  این جایزه را 
بهمن  ماه امسال برگزار و از بهترین 
ترجمه  رمان و مجموعه داستان کوتاهی 
که سال ۱4۰۰ منتشر شده، با اهدای 
جایزه و نشان ابوالحسن نجفی تقدیر 
می کند. مترجمان و ناشران می توانند 
دو نسخه از کتاب خود را تا پایان شهریور 
۱4۰۱ به نشانی تهران، خیابان شهید 
قصیر  احمد  شهید  خیابان  بهشتی، 
)بخارست(، نبش کوچه  سوم، پلاک ۸، 
کدپستی ۱5۱۳۶4۸۳۱۳، ارسال کنند.

 

سجادنوروزی:
سینمای ما مثل صنعت 
خودروسازی شده است

مدیر سینما آزادی گفت: اگر شیب نمودار 
مخاطبان سینما را از دهه ۶۰ تا الان بررسی 
کنید، می بینید که آمار مرتب رو به نزول بوده 
است. سجاد نوروزی در برنامه »سینماچی«، در 
پاسخ به پرسش مجری برنامه که »آیا مهم ترین 
دلیل سینما نیامدن مردم گرانی بلیت است؟«، 
افزود: یکی از دلایل این است اما مهم ترین عامل 
کیفیت پایین آثار است. نوروزی افزود: در دهه 
نود یک روندی در سینمای ما شروع شد. شما 
اگر شیب نمودار مخاطبان سینما را از دهه ۶۰ 
تا الان بررسی کنید، می بینید که آمار مرتب رو 
به نزول بوده است. سال ۶۸ زیر موشک باران 
تهران، مخاطب سینما شاید چند ۱۰ برابر 
مخاطب فعلی بوده است. او تصریح کرد: بخشی 
از آن به این خاطر بوده که شاید آن زمان تنها 
تفریح موجود سینما بود، البته رشد رسانه های 
موازی با سینما یکی از دلایل است، ولی به نظر 
من در دهه ۹۰، عمده ترین عاملی که مردم را از 
سینما دور کرد، توهین به مخاطب بود. توهین 
به مخاطب به این معنا که ما یکسری تبلیغات 
را برای یک فیلم تدارک می بینیم، مردم به 
سینما می آیند و چیز دیگری می بینند. مدیر 
سینما آزادی گفت: بی نیازی به مخاطب در 
حوزه تولید و سودبردن تولیدکنندگان در زمان 
تولید و نه در اکران و همچنین بی اهمیت بودن 
نظر مخاطب، سبب می شود که هر چیزی که 
دلشان می خواهد، بسازند. سینمای ما مثل 
صنعت خودروسازی شده است که واردات 
خودرو ممنوع است. نوروزی ادامه داد: مشکلات 
معیشتی مردم خیلی جدی تر شده است و باید 
راه حلی برای آن اندیشید. این می تواند مسکن 
کوتاه مدت باشد. نوروزی افزود: یکسری از 
دوستان در ارشاد فکر می کنند اگر ما حرفی 
می زنیم از روی مشکلی است، ولی خیر. نوروزی 
در آخر گفت: »شما الان در هرجای دنیا که نگاه 
کنید سینما به معنای فیزیکی، دیگر معنایی 
ندارد. دوره سینماهای تک سالن و دو سالن 
گذشته است. مردم می خواهند وارد شاپینگ 
سنتر فرهنگی شوند. کنار سینما چیزهای دیگر 
هم می خواهند ببینند. کتاب فروشی، کافه یا 
هرچیزی، یعنی سینما از حالتی که صرفا فقط 
فیلم در آن نمایش داده شود تحول پیدا کند. آیا 
این چیزها در بخش خصوصی و چه در بخش 
دولتی محلی از اعراب دارد؟ برنامه سینماچی 
به تهیه کنندگی فاطمه شهبندی و سردبیری و 
اجرای علی مرادخانی، جمعه ها ساعت ۱۶ از 

رادیوجوان پخش می شود.

وحید اسلامی، کارگردان، روزنامه نگار 
و منتقد سینما بود که در سن 44 سالگی 
براثر ایست قلبی در بیمارستان مرودشت 
از دنیا رفت. رضا آژ،  دوست و همکار این 
کارگردان و منتقد در بنیاد سینمایی 
فارابی گفت که زمان تشییع و خاکسپاری 
وحید اسلامی هنوز مشخص نیست و باید 
ابتدا کارهایی پیگیری شود. اسلامی در 
کارنامه کاری خود ساخت فیلم سینمایی 
»دزادان خیابان جردن« را در سال ۱۳۸۹ 
داشته و فیلم های کوتاه، نیمه بلند، بلند و 

مستند نیز ساخته بود. 

همزمان با آغاز تصویربرداری مجموعه تلویزیونی 
»سلمان فارسی« به کارگردانی داوود میرباقری در 
شهرک دفاع مقدس، از تصویر علیرضا شجاع نوری 
بازیگر نقش »سلمان فارسی« رونمایی شد. نقش 
سلمان فارسی را در این پروژه سه بازیگر در سه مقطع 
»کودکی و نوجوانی«، »جوانی« و »میان سالی و 
پیری« ایفا می کنند که شجاع نوری در این سریال 
نقش دوران میانسالی و پیری سلمان فارسی را بازی 
می کند. پروژه »سلمان فارسی« که نگارش اولیه آن 
در ۱۳۷۸ به پایان رسیده بود، پس از وقفه ای 2۰ 
ساله در دی ماه ۱۳۹۸ در کرمان کلید خورد. قشم، 
شاهرود، جلفا و رود ارََس، شهرک غزالی، سواحل 
مازندران، شهرک سینمایی نور و… از مکان هایی 
بودند که ظرف دو سال گذشته فیلمبرداری در آن 
صورت گرفت. در ابتدای سالجاری، تمرکز گروه بر 

ساخت دکورهای دیر عموریه، کاخ سناتور خاروس 
و بخش های داخلی کلیسا بود و پس از وقفه ای 
یکماهه، فیلمبرداری در شهرک دفاع مقدس آغاز 
شد. ادامه این سکانس ها که مربوط به قصرخاروس 
است، در شهرک غزالی تصویربرداری خواهد شد. 
طبق زمانبندی، فیلمبرداری سکانس های مربوط 

به کلیسا )شاهرود( و کاروانسرای عقیق )آبسرد( 
در دستور کار آتی گروه قرار دارد. تاکنون، کشور 
ارمنستان، اصلی ترین مقصد برای ضبط بخش های 
باقیمانده از فصل بیزانس است. تاکنون بیش از ۱۹ 
قسمت از این مجموعه تلویزیونی تصویربرداری و 
تدوین )اولیه( شده است. بازیگرانی همچون: فرهاد 
اصلانی، داریوش فرهنگ، محمدرضا هدایتی، احترام 
برومند، رامونا شاه، علی دهکردی، مرحوم چنگیز 
جلیلوند، مهدی فقیه، محمدجواد جعفرپور، علیرضا 
مهران و چند بازیگر خارجی )از کشورهای تونس، 
ارمنستان، مراکش، یونان و…( و حدود ۱5۰۰ بازیگر 
تئاتری و بومی جلوی دوربین این سریال رفته اند. 
چند روز پیش هشام رستم یکی از بازیگران خارجی 
این پروژه درگذشت. نقش این بازیگر فقید در سریال 
به پایان رسیده بود و نیازی به حذف بخش های آتی، 
ضبط دوباره یا ادامه کار با بازیگری دیگر و تمهیداتی 
از این دست نیست. داوود میرباقری در یادداشتی، 
ضمن تسلیت به مناسبت درگذشت وی از زحمات 

این هنرمند تقدیر کرد.

بانقشآفرینی»علیرضاشجاعنوری«

اولین تصویر بازیگر »سلمان  فارسی« رونمایی شد


